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ment
but he s

d wearo entirely opposed to he interests of tho North West settement —A. No,
id they were opposed to hin

s gaxo you then to Aitoriitan priests were entirely wrong and he was
A.

Q He
entirely right tainly.

did not ki
were work

v anything they were talking about and b knew it all 2
r their own inte

Q. In fact t
—A. He said th

g o

Did he explain to you what bis ntentions wero ns to the division of the Terrs
tories, what he intended doing when he succeeded in chasing the Canadians out of the
Soue tie, peainbly whea T wae peimmie Thinc i AN dividing the
country in seven or giving a seventh of the proceeds to assist the Poles, a seventh to the
Half-breeds and a seventh to the India

o

Q. You said when you were Riel’s prisoner, that it was after the 17th and 18t of

ome more to the Hung: —A. Yes, and soon.

March you heard him discussing the future division which he intened making for the
Territories if he got rid of the A. Something to that effect, but I cannot

remember exactly what it was.

Q. You heard him talking of dividing the country into different parts I—A. T un-
derstood it was one-seventh of the proceeds of the sale of the lnd and taxes would be
given to these different people.

Q. Did he then say that he expected any assistance from these people !—A. No,
it seemed to be a scheme of emigration more than anything else.

Q. His plan as he then unfolded it, did it appear to be in conformity with the plan
you had heard him discussing at the public meetings at which you assisted #—A. Oh!
o, altogether different.

(. Will you look at this document called the foreign policy document, and say if
ou can see anything on it which woul bear out that inention to divide up the cmmtry
{witness looks at exhibit 15) 1—.

as that of Louis Ricl?—A. It is scribbled

recognize the l\:\,mlwntm;,
difficult to say.
What is on the other side of the sheet is certainly in his handwriting *

it certainly is.

Q. And is the ink on the other side not the sa

Q. And don't you think the h

Q. To the best of your knowledge, does it not, vepresent Riel's handwriting?!—A. I
think it is.
Q. Riel explained to you what was meant by the word exovede !—A. He did.

vas simply one of the flock ?—A. Yes.

Q. D
s0 that it
A. Yes,

e as that 1—A. T think it is.

I T could not say.

ting is also the same.

Q. That it was meant to convey that he
Q. That he had no independent authority, but simply acted as one of the others #—
A. Yes, it was simply an affectation of humili
waro thatal tho docunentssigned by him, s fa 1 you know, bore.
The most of the

u are
the word exovede 7
Q. You had several conversations mu. Riol aftr the conraration sbout your
brother, on religions matters?—A. Af prisoner, but, nothing much on
religious watters; he used to talk about his new 'um, R st lenting i aaices R
Church of Rome out and adopting a more liberal plan.
. He explained to you his new religion !—A. He explained it as a new liberal
religion, s el st Pope had no right in this country.
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Did he condescend to inform you as to the person in whom his authority should
be invested 1—A. No.
Q. You baliord from b there was some, povon in this country who would
bably take the A T think Yury aly e Tohéndadl

Shiaelf o take the position, that the Pope was i his way.

Q. This took place after you were made a prisoner, this conv.
religion I—A. I think so, and he also spoke about it at Duck Lak
in comection with this poitical

No, he spoke of religion

rsation about the new

. All the conversations you ever had with hi
‘movement never in any way referred to this new relig
Dut merely as ordinary men do.

. The first time you heard of this ne
questions was after the rebellion had begun ?

ion and these new  theories of religious
Yes.

Gexeras Freperick MIppLerox sworn, examined by Mr. Ronixsox

2 Yes.

Q. You are a Major-General in her Majesty’s service

Q. What position do you hold in Canada ?—A. T am commanding the h
force.
Q. Where do you reside —A. Ottawa.

Q Were you called ll]!uu for service in these Territories at any time ?

Q. When 2—A. T think it was on the
Dy M. Caron, and i T shoald pave s

Q. Mr. Caron is minister of Militia ? —A. Yes.

had news wl
s to go at on

vou ?—A. He told me the;
ight take place, and T w

What reason wi
very lml.l clnrncler‘ that
when T could g

Q. When did you start 2—A.

Q. What did you do went straight to \\u.mp. On the way to
Winnipeg I think it was on the train T heard of the Duck Lake battle. When T got to
Wfhusipeg, T found the 90th was almost ready to march, that  swall detachment lad
been sent to Qu'appelle and that the Winnipeg Battery was ready, and then 1
more news about Col. Irvine being afraid to go to Batoche as it was in the hands of =
Halfbreeds, and T heard a confirmation of the Duck Lak T went to the Town
Hall and inspected the 90th and that evening I went on the train with the 90th and went
straight to Qu'Appelle without stopping.

9 How long did you remain ut QuA|
was there waiting for the formation of the iy

Q. You left QuAppelle and px‘ucee(lenl where 2—A. Fort Qu'Appelle.

Q. And from that you went to Fish Creck ?—A. Yes.

Q. That was the first occasion on which you met the opposing rebels 2-—A. Yes.

ch was of a
and he asked

About two hours afterwards.

T cannot exactly remember. T

). What force was under your command when you got to Fish Creel Vhen
T got o Fish Creek T had the 90th, 1 had previoudly divided my forces & i yut the half
of them on the other side of the river, I had under my inmediate command the 90th,
the 5o called A" Battery, with two guns, Boulton’s scouts and 1 think that was all.
Q. How many in all >—A. On paper there would be about 420 or 450.
Q. That was your force at Fish Creck 2-—A. Yes, as far as T can remember.
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Q. And how many men were lost there on your side >—A. T think e had, well T
forget the exact number.  We lost nine or ten killed and forty wounded:

Q. That was on the 24th April 7—A. The 24th April.

Q You remained thero for somo short, time?—A. Until T could ot rid of the
wounded. We a large number of wounded and I could not leave them there. I had
1o Guficient foroes 0 jeave o proteot them snd 1 was obliged ‘o et s U
wanted oats, but the principal thing was to get rid of the wounded.

A. Yes.

Q. Then you proceeded to Batoche ?
Q. When_did

u arrive before Batoche About 9 wiles from Batoche I
Batocho on the Sth and on the morning of the 9, marched straight
on to Batoche leaving my camp standi

Q. And when did the engagement begin ?

A On the 9th, the instant we got
there.

you were fired on almost on your getting ther . On our
o4 o i o e el A S A assembly " men, and we

Q. That was the beginning of the engagement ?—A. Yes.
Q. The engagement continued till the 12¢h?—A. When Batoche was taken.

Q. T beleive you had some negotiations on the 12th —A. Yes, on the
Baredon she lfual the r attention away
nd Lleft orders with my second in command that while I was way, assoon s e beard

. posi

lny, and as
it e cavalry and

guns 50 s to ma and I kept the enemy engaged some little

$50s " B tho wmiddle o uir sngagumicat thave, wHiMh Faa Nl ¢ Jong bowls, T sawe's
man guloping ncross the plains from the direcion of the enemy ks g T auad
closer and it turned on tley, Ho handed me a Jattae and b SaAfVAT i il

8 0 s e Riel to communicate with you, and T have brought

you this lett
Q. T this tho lottor ho brought you?-—A. Yes, that s the sume leter put in,
Exhibit 1. This s m er on the back of it.

Q- Then what did you dowith this let
ote my o ul gave it to Mr. Astley el ties

T took it from Mr. Astley and
away with it.

Q. What took place next ?—\. The next thing was, a man on foot came up. -

Q. Do you know who he was 7—A. Yes, he was Mr. Jackson,  brother of the mar
who was a prisoner. He came = ml. another document. He had exactly the same
story to tell, that he had bee: Riel, only he was confused. ~ He said he had been
told o st i front of u house vitla white flag and eventually he said be found that
was a stupid he eame on to me,

Q. Ts this the document he brought, (Exhibit 2) ?—A. Yes, o the best of my belief
itis. It isan exact copy of it, because it was a little different from the wording of the
other one.

Q. Then what did you do in answer to that ?—A&. T took no particular notice of it
as T had already sent an answer T looked upon it simply as & copy and T told
Jackson I had sent an answer bacl Astley.

Q. How long was it between the time you received the two communications >—A. T
should say about a quarter of an hour.

Q. And what took place next?—A. As that was over T did what T prin
Clpally wainted; T ad drawn the fie of the enewy; | M, Astley said 4T thini! 6 SR
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Riel is in a very great state of excitement and I should not wonder if he would
surrender.” T gave orders and retired my whole force by degrees and fell back upon
my camp.

it ook place next 2. When T arrived at the camp I was very much put
out and annoyed to find my orders had been misunderstood, and that instead of their
having taken advantage of my feint and having occupid tho rifle pits, they were all
iotely in camp.

Q. Did you receive any further communications >—A. As soon as I found this, T
am afraid I used some pretty S(Imm language ; the end of it was we attacked. The men
were ordered down. T went down myself to_ the front to see it thers was a7y afthe
B 2 e tutenihiat. 1 scon got teagible proof of it, The liad their
dinner were brought up and we began gradually to foree our
that, when we got the artillery down, worin pillopiag, Invigd WR
the gauntlet of both forces. Ho ran between them T oun with w g cad peosiogtl
another letter from Riel.

Q. Ts this the one he brought you that time (producing it).—A. Yes, that is the
same one.

came in2—A. Yes, (Ex. 3 and 4). T could not he

atley was saying. T opened tho envelope mnl handed it to him. T could not ear
he said, I tried to stop the guns to hear it, but that was hopeless: at last he
handed me the envelope and pointed to it and I vl what i i ts6 Gufak1o0E £
envelope aud he said after Mr. Riel had closed the lotter he got it back and wrote on it
with an indelible pencil and he said < you had better read what that was.”

Q. I this the envelop

Q. Then what took place?—A. Astley said he had better go back with an_ answer
and I'said no, there was no necessity. He said the prisoners might he massacred. I said
there was no fear of that, that we would be there in half a minute. I went on and

forced my way, brought the 90th, dismounted the troops and gradually pushed on.

. And then the placo was carried A Then tho place was carred. | By a o
of rushes we forced our way on and the o rsed altogether but they still kept
a fire in the distance, but gmlu,.u\ al e BAT sotsad it the exception
of a fow stray shots now and t

Q. Astley did not return?—A.

|

No, he went down with us to the platea
Q. How many of your force was killed on that occasion >——A. On that oceasion
there were six killed, T think, and twelve or thirteen wounded.

Q. That pratcally was the end of the campaiga 5o far us your campaign was con
cerned >—A. Pratically, it w

Q. How long after that was it before the prisoner was brought to you?—A.
was on the 12th. - We halted the 13th and marched on the 14th, and I think i
the 15th. T had heard he was on that side of the river and I marched as soon as T could
intending to go to Lepine’s crossing. On the way I heard of Riel and Dumont having
been seen and instead of going to Lepine’s I turned and halt Gardupuy's
erossing, and sent out all the scouts T could with directions to search the wood as far as
oche, On the 15th Riel was bronght, i by two seouts, Hourie and Armstrang, and
tent, and when he entered the tent he produced a paper which I had sent

o him saying if he surrendored T would proteot him 4l his case was decided by the

Canadian Government.

ato 3 7t s done with kim when b was s brought in?.A. Ho was brought

B T i s o Tt oy ekt gy T
i i nf cnpk uu..g,
pt in the

as on
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Q. Had you any conversation with the prisoner while he was there >—A. Yes,
“during the first day he was thero I had a conversation with him.
Did you invite any conversation from bim !—A. T dare say L asked him ono or
two questions. He talked very freely to
Q. And did he make any ropresentation as to his shara in the matter 1—A. Nol
can hardly remembe s wri t the time and then I stopped writing and
talked to Mr. Riel. The only one thing 1 can remerber pactioaiarl aé to s Aiacs
‘matter was as I was leaving the tent, he said : “ General, I have been thinking whether if
tho Lo had grunted me as deside u victary us ho bas Yo, whothee I should have been
able to put it to a good use.” That was the only thing he said as I left the tent. 1 had
talked a good deal with him on different matters.

Q. Then he was sent. down with Captai A, Yes, | telegraphed down to the
Government to say el was o priscnee snd %o kaow what wae o ho s 4 SN
and eventually T was directed to send him to Regina which I did, under the charge of
Captain Young with twelve men and a sergeant.

Examibed by Mr. GREENSHIELDS.

Q. You were in command of the forces in the North West Territories

Q. Tn the course of that command did you issue any general instructions or procla
on o the inbabitants 1—A. Well, onos when I was at

cati Tndian to say that the Government had no war
e S thous who e ment uinst their will o )
if they left and went to their homes and r but [ said no pardon should be given
to Riel or his immediate aiders »nnan-mn Tt was something to that effect.

Q. Was that proclamation issued over your name?—A. Over my signature.

?—A. That must have been between the 24th of April
g at Fish Creck with the wounded.

Q. About what time was tha
and the 5th of Muy, while wo v

Q. During the time Riel was in your tent, did you have any conversation with him
regarding his religious views Well yen, b talked a good deal about his religion.

any remark to you at the time he brought these two messages that
of I der that he should be wcn;,nm‘rl as the head of

T don't think so.
2 sbonk i religion.
s religion,” or some Ehing ke thate

you saw Riel 1—A. Yes.

Q. What did he say to you, that is Riel, when you had this conversation with him
regarding religion —A." I could hardly iy uwnmd.mm‘cewd thing. Hetold me
that Rome was all wrong and the priests were narrow 3 poople; thort wau nothig
B0t 7 bkooph. tho tioas of ac asthasiash s somes TeHiOAe HARRK

. Did he say to you he was a prophet t—A. No.

Q. And endowed with the spirit of God ?—A. No, nothing of that sort.

Q. Under what circumtances was the paper which you sent to Riel offering him pro-
tection sent ?—A. T dow't exactly know what you mean. That I think was sent when
Astley told mo he was anxious to surrender.

Q. Tt was when Astloy told you he thought Riel was anxious to surender that you
sent him that 1— ut by a scout, T have got a copy of it in my book.
T think I sent it by a bl

Q. Was there not a man came on behalf of Riel after the final charge and after Ba-
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toche had been carried, and stated to you Riel would be willing to give himself up on cer-
tain conditions *—A. No, I have no recollection of that.
Do you reollect having seon & man mmed Mofse Oulette who was one of the

councillors of the Government of the Saskatchewan © on't remember particularly,

Q. Do you remember he came to your cu ,.,...d stated 1.» knew where Riel was and
that he would surrender under certain conditions and he did not wish to be followed
Dy any one —A. Nothing of the sort. If ‘any man had come and told me that, T would
have seized him immediately.

Q. That is pretty good evidence he did not come #—A. Certainly.

Q. Your recollection is that you gave that little piece of paper toa scout !—A. Yes,
with the hope it would reach Riel in some way or other.

Q. Do you recollect the date you gave him th
say bat it must have been between'the 12th and the

paper 1A, No, T cannot, exactly
5th.

Grorar Hotaus Youxa, sworn, examined by Mr. Burbidge.

Q. You are an officer in the Wi
Q. Were you with General Middleton's forces before Batoche 1—A. Yes.
M

nipeg Field Battery 1—A. Yes.

Q. In what position were you I—A. I was brigade Major of the infantry brigade,

© arrival at Batoche 1—A. I was.

Q. Were you with the forces on th

Q. Did you hear any firing about the time you arrived -—A. As we supposed we were
nearing Batoche we heard heavy firing from thesteamer. That was early on the morning
of the 9¢h May, we heard the steamer firing and whistling for assistance.

. 10th, 11th and 12th? —A. Yes.

the advance that went over the rifle pits in the last cha

Q. You were present during the fighting on the 9th

e you wi

Q. W
A Twas.
Q. You were one of the first who went into a ¢

tain house I believe 1—A. Yes

Q. Can you describe what house I \. The house known as th chamber.,

coun

Q. What did you find there —A. In the upstairs, T found  large number of papers
and Books.

Q. Where did you find them 1
to the wall in paper clips and some i
B el e ruon i plane of st

Q. What did you do with them —A. T it ooty it papers together with
a rope and gave them to an artillery Sergeant to take to Col Tactis Ot Papers ver
found besides those I found in the council chamber, and as they turned up, I took pos-
session of them.

. On the table whero they had left them, fastened
o boxes and some na snal ule ; they
ding to their importance.

Q. Did you examine these papers ?—A. T did.

Q. Do you recognize that, (No. 5), as one of the papers ?—A. T do.

u found, (6)7—A. 1 do.
7th) 2—A. T do.
Q. Do you recognize this as one of the papers (13)?-—A. T do.

Q. Do yo\l mcngnize this as one of the papers you found there (16) 2—A. T do.

Q, Do you recognize that as one of the papers

Q. Do you recognize this as one of the papers you found (the

Q. W u present whcn '.he risoner was brot
the cainp and o bim rought in. ©

t into the camp ?—A. T wasin
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Q You were through the figlit at Batoche ?—A. Yes.

Q. You saw the rebels fighting agaiust the troops, against General Middleton ?—
A, Yes.
Q. How w

od ?—A. With rifles and shot guns.

they

9 How many days afier Batochs was Riel wken? A The lst dey of Batoclo
was Tuesday the 12th, and the prisoner was brought into camp o ternoon of Friday
the 15th. He was brought by the scouts to the tent of the et o mas Hald Ko

for questioning.

—A. T was sent for by the

Q. Was he after st e yous ikt neral
the 10, to se f L would nscugnlxe xum,

as T had kno in the rebellion o 69
T reported that there was no mistake as to his iden abor it
e L xu\d t]\c Cenenl ol e et
he wanted me to take of the prisoncr and be answer his safe keeping. |
Jad charge of him til T delivered him to apt. Dean, on t
luring that time ?—A. Cons‘:ntly.
. Yes, he talked all the time,
Q. You did not order him to make any statements to you ?—A.
E. Did o spenk st allin regard to the Tndians e expected to ac with hi, how
many there wer
Mr. Firzear

was a statement made

Q. Had you frequent conversations with hi

Q. Did he spealk frecly and voluntarily with you ?—2
None at ali.

=T miso u formal abjecion o this part of tho evidence. Tl
by this ma to this person who was in charge of him

His Hoxor.—What is your objection ?

Mr. Frrzpatrick.— A statement by u prisoner when in custody to the person in
charge of him is not admissible in evidence.
M. Borsivir. —Did you hold ont any inducement to him to. make a statement

to you?—A. No,

Q. His statements were voluntary entirely >—A. Yes,
Q. Did you off:
Mr. Frszearrick. It is not ad

. No.
sible in evidence unless he made it voluntari

Mr. Bugpinoe.—A. What did he say about the Indians >—A. Saturday the
General wishod to know as o the s of some bands who intended to join the rebel
fo) the prisoner spoke about Chio-|Cam, whom ho Ind sent towards
T Aot Eattlford to bring men with him to Batoche. _ He gave this informa-
tion 10 give to the General as i¢ might be possible o divors the Todias fron hls fntans
tion.

any inducements or make promises of any kind ?—

Did he say

Q. thing sbont sending runners out to the bundst—A. Yes,in the
North-West and also towards Cypres

Q. Did he speak to you of any other aid he expected to receivel—A. T was instruct-

ed to speak about possible aid from Irish sympathisers in the United States.

Mg. Frrzeatrick.
Q. Were you instructed to speak to him about that ?—A. Yes.
M. Frezearrick.  Then T object.

Me. Burmiocr.  We will not say anything about that.
Q. Did he speak about the battles t—A. About Duck Lake.
Q. What did he say about that =—A. We had a conversation as to the way it




90

ourrd.  Ho insistod that Major Croser ired frt. - Aftr the frst. ire be seid that o
il 0 o %o THo gave throo commends i fire ax ho explained tt, 1Al
first as [ remember it, “ was in the name of God who made us, reply to that.” They fired
and Crozier’s men replied, and he said, * in the name of God the Son who saved us, reply to
that.” And the third was * in the name of God the Holy Ghost who sanctifies us, reply to
that.” He spoke also of the circumstances that after Gabricl was wounded, a sealp wound T
think, he continued to load the guns of the men il stopped by the flow of biood and
when he could not do that any longcr, he said : My poor children, what willl you do,
T can't help you any longer. oke of Batoche after his capture in reference
T g dead on the face of the ravine, Donald Ross T

B 100 i b aw i waa g o oalisd ouh Ear hia relativas el
children to come and see him before he died.

. Did he say anything about the disposal of his forces at the fight 1—A. We were
‘conversing about the different lines of defence. Ho I three, us L understood, o double
Tine of iffe pits and a lower line a, He explained how the scouts were to fall back
when pressed, that were to be o6 G endl Tk "FIo 431 ikt e Gndl Gab iel Dumont.
differed. That Gabriel's opinion was that the rebel
should be defended. The prisoner’s opinion was that, the ol lineshould be especially
defended. The matter was decided in council in favour of hi

. Did he speak about the fighting qualities of the ]mln\m’ A. He said in the
early part the movement, was all carried on by the Half breeds, but when it came to fight-
ing tho Indians wero the bravest of his soldiers. e was awaro of e doath of Frenoh
F many others instances of the fight. I was positive from the instances he talked
L e opposite to me at different times.

Q. This conversation took place when he was under your charge !—A. Yes.

By Mr. Frizeamnick.

Q. The information g
General iu reference to the Tudians, Chic-I-Cum 1.

en to you by the prisoner was intended to be given to the
. Yes.
. He gave the information for the purpose of enabling the Gen
measures as wore necessary to prevent any difficulty with the Indians 1.
Q. He gave that fr
“own accord.

. The fact that the prisoner gave himself up necossar
flict and avoid further spilling of blood >—A. I thougl
cannot express any opinion as to that.
effect.

1 to take such

and voluntarily, without pressure 1—A. Yes, entirely of hi*

ily tended to shorten the con-
t he was captured by the scouts, T
uself up, it might have had that

Q Your general impressi
Hio gave us ol the jnformation that, we prl-wwl Rk Lirimeantiineg he gcidvinel
S0t other subjots o gain timo o consider his snswers.

Aasor Epwarn W. Jary

worn, examined by Mr. Scorr,

Q. T understand you were in command of the Winnipeg Field Battery?—A. Yes,
Q. On active service at the battle of Batoche?—A. Yes,

‘Q. Were you there on the 12th of May ?—A. Yes.

Q Thmughoub the whole four days >—A. Yes.

Q. W papers handed to you during that time > —A. Yes, towards the end of
the angugement ou e 120, the 1ot duy of the engagement.
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Q. By whom were they brought to you?—A, By one of the staff sergeants of the
Battery.

Q. Would you recognize the papers ? examine them?—A. T examined them
but not particularly subsequently, about two days after, by order of the General.

Q. You would recognize them I suppose. Ts that one of them (6)2—A. That is one
of them.
Q. Do you recognize that (5)?—A. Yes, that is one of them.
Q. Do you recognize that (7)2—A. Yes, that is one of them.
Q. Do you recognize that (13)?2—A. Yes, that is one of them.
Q. Do you recc this (11 and 12)>—A. That is
Q. Do you recognize that one (16) >—A. Yes, that
Q. And this (17

Iso one of them.

one of them,

?2—A. Yes, that was also among the papers.
Masor Crozikn sworn, examined by Mr. Osir.
Q. Thelieve you are an officer in the mounted police?—A. Yes.
Q. At the time of this trou
Q. With head-quarters at Battleford —
Q. Carlton was the principal outpost ?

commanding in the north district?
Yes.
A. Yes.

Q. In command of >—A. Superintendent Gagnon.
Q. T believ
Q. You remained there till after the Duck Lake
e the Duck Lake fight at Carlton?—A.

you arrived at Carlton on the 11th

8 you mmediately befo

A. That was the full strength of u.a police.

Q. You were joined by some Volunteers?—A. By the Prince Albert volunteers
about the 21st.

Q. T believe you heard there was trouble and you issued a proclamation ?—A. I
did, sir.

Q. And then there was the engagement we have heard of ?—A. There was.

Q. Your terms as given to your agents were 7—A. Captain Moore and Thomas
MeKay, of e Albert, were the men that I sent out.

With in\tm«non\'— A. T told Captain Moore to tell the men whom he would

meet from Riel that as T believed many of the men had been led into this affair, that T
hoped they would disperse and go to their homes, and I believed that the Government
would consider their case and would deal leniently with them, with the exception of the
ringleaders who would have to answer for their offence ; that T would do all in my
power to get an amnesty for the rank and file.

Q. Do you know hor thoss teres were received, of your own knowledge ?—A. I
can tell what was told m

Q. The result was chn, they still continued in arms ?—A. Yes.

Q. You organized an advance from Fort Carlton on the morning of the 26th ?—A.
Yes, it was not an advance in the military sense of the word, I went out for the pur-
pose of getting some provisions at a store at Duck Lake.
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Q. Having sent out a smaller party in the morning, who returned unsuccessful t—
A. Driven in.
Q. Then you were proceoling to get provisions, and you were met by a .
AT o large pacty of oo
Q. Did you identify any of the party leading ?

Q. And several killed and wounded *—A. Yes,

Q. Did you get the provisions ?—A. We did not.

Q. Why?—A. We could not proceed, we were prevented by an armed force of
1.

a letter or communicatio

Q. Then did you recei iter the fight on the 27th of
1A Tdid.

Q Who 0 gave that conmumication to you ?—A. Sanderson.

g you, 1o come for your dead, b it this copy of the minute attached
when you TRl ell, T cannot swear to that, T don’t recollect that minute,
the other part T remember B handed it to my commanding officer after
receiving it.

. You do recollect getting this document purporting to be signed by the prisoner ?
== purp 'y the p
es.

Q. That is, in effect, a letter asking you to send for your dead ?—A. Yes.

Q. Whom you had been compelled to leave on the field ?—A. Yes,

Q. They were sent for ?—A. Not then, they were sent for afterwards.

Q. Wiho composed the forces that opposed you, were © they all Halfbreods 1—a. T
don't think so. To the best of my knowledge, they were not.

Q. Did you see any Indians ?-
Tndians.

. T saw men dressed as Indians, and who looked like

By Mr. Furzearnick.

Q. When you eached the place where the ight took place you advanced yourself,
did you not>—A. Yes

A. Yes.
?—A. Yes.
Who was that 2—A. T dont know, he appeared to be an Indian,

A short dmance in advance of your troops?
You were met by one from the opposite si

What became of that man ?>—A. That man T heard was killed.

. Did you see him drop?—A. T cannot say that T saw him drop.

‘Was he the first man killed to your knowledge?—A. T do not know.

You did not see any of the men drop yourself?—A. T cannot sny that T did, my

attention was engaged giving directions to my part

& Your dead remained upon the feld ?——A. Nk thb whibiaiot thom; soiie 6 D8
Q. You knew that one of your men, Newitt, remained on the field wounded 2—

Of course I knew it afterwards but T did ot know it at the time.

OO0 OOOR
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Q. To your knowledge was that man faken care of—A. Not to my personal know-
ledge, though I believe he was from what I h
Q. Did you see the dead after the battle ?—A. No I did not.
Q. Before they were interred 2—A. No.
@ Did you see them on the feld 7-—A. T saw some, but the dead Ief upon the feld
T did ot

Cuares Noua, sworn, examined by Mr. CASGRAIN.

Mr. Marceau was sworn as interpreter.

Q. You live at St. Laurent?—A. At the present time, Yes.

Q. You lived hefore in Manitoba >—A. Yes.

Q Do you know when the prisoner came into the country >—A. Yes.

Q. About what time was it?—A. 1 think it was about the beginning of July 1884,
Q, You met him several times between that time and thetimo of the insurrction?
. Yes.

Q. Did the prisoner speak about his plans and if so, what did he say >—A. About a
montlh aiter he arrived, he showed me a book that he had writien in the States. What
he showed me in that book was first to destroy England and Canada.

Q And?—A. And also to destroy Rome and the Pope.

. Anything else ?>—
‘a proof that he had  missi
et years back

He sid that he had a mi fulfl, a divine mission,
he showed a letter from the buhn,. of Montreal

. Did he say how e would carry ot his plans?—A. He did not say how he would
carry out his plans then.
Q. Did he tell
about the first of De
Q What did he tell you
show u desire to have money, he spoke to m
Q. How much did he say he wanted >
he said he wanted 10,000 or 15,000 dollars.

u something after>—A. He commenced to talk about his plans
aber 1854

—A. Tn the begi of D»mm.n, 1884 ; he began to
out it fst, T thin

. The first time he spoke of money I think

Q. From whom would he get the money ?—A. The first time he spoke about it he
did not know of any particular plan to get it,at the sume time he told me that he wan
claim an indemnity from the Canadian Government. He said that the Canadian Govern-
ment owed him aboat 100,000 dollars, and then the question arose whom the person were
whom he would have to talk to the Government about the indemnity. Some time after
that the prisoner told me that he had an interview with Father ‘Andpkaad jlat ALt
made peace with the church, that since his arrival in the countr, y he had tried to separate
the people from the clergy, that until that time he was at open war almost with the
Clocgy. " Hio aid that ba.went to the church with Pather Anles and i the pressos of
another priest and the Blessed Sacrement he had made peace, and said that he would never
agein do saything aguinst the clergy. Father André told him he would use his influence
the government to obtain for him 35,000 dollars. He said that he would be content
ieh £35,000 then and that he would settle with the government himself for the
balance of 100,000 dollars. That agreement took place at Prince Albert. The agreement
ol place at St Taurent and then Father André went back to his mission at Prince
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Q. Beforo Decsmber, wers there meetings at which Riel spoke and at which you
were present 1—A.

Q How many 7—A. Till the 24th February I assisted at seven meetings, to the
best of my knowledge.

o prisoer_tell you what ho would do f they paid him, if the government
. Yes.

Q. Dic
paid him the indemnity in ques

. What did he tell you f he ot u.(- money he \\-um'xl from the
ne him,

ed to send I e told Father

the N W,
he would even go to the province of e Te said also if he got the money he would
40 to the United States and stat  paper and raise the other nationalities in the States.
Homid : Boforstho gass s that high n this oty see foreign armies in this

country.” Hesaid : “ I will commence by dert u.\..», and then T will come and

destroy the North-West and take possession ‘ot the NorthW

Q. Did anyone make a demand in the name of the prisoner for the indemnity I—A.
Tn the beginning of January the Government asked for tenders toconstruct the telegraph
line between Edmonton and Dack Lake, 1 tendered for it.

Q. You withdrew your tender?—A. Yes.
Q. Why t—A. On the 20th January, the t
ner came with Dumont and asked me to resign m, u his favour becausethe

Goverament had not given any, anewer to his clain Tor £35,000,%0 as to frighten the

Government. The prisoner asked to have a private view to speak of that privately

Dumont and Maxime Lepine. We went to Lepine’s and it was then that Riel
told me of his plans.

to be opend on the 27th, the

Q. What were his plans -—A. The prisoner asked me to resign him my contract to
show the Gosernment that the Falfbreedssver not satitied becausothe Government had
not given Riel what he asked f

R e oo ot o o would romios i placs A Nob thiace, Lapokie olhim
Q. What did you say 1—A. T told him I would not sacrifice anything for him, par-
tieularly on account of his p\muuf oing to the United States, L would not give five cents,
but that f he would make a barguin with me, with Lepine and Dumont as witnesses |
proposed to him certain conditions, I proposed that he would al
the States and raising the people, that he should abandon his
and rai m army to come into Canada. 'n w:mul con
renounce his title as an ameri izen. The
B oo o7 o ansoom s e Nort

n
ndon his plan of going to
of going to the States
on was that he would
at he would aceept
W ent would e divhdd et ot

Q. Were those conditions accepted by the prisoner —A. Yes. The next day T rec
ved an answer to atelegram from Macdonald ; the telegram said that the ent was
‘going to geant, the rights of the Half-breeds, but there was nothing said about Riel's claim.

g

Q. Did you show the answer to Riel 1

Tshowed the reply T received next Sun-

day.
Q. That was in the month of -
Q. Tn the beginning of the month?—A. Yes.

A. February.

Q. What did the prisoner say I—A. He answered that it was 400 years that the
English had been robbing and that it was time to put a stop o it, that it had been going
on long enough.

Q, Was there a meating about that time, about, the 8th or 24th of February ?—A.
A meeting !
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Q. At which tho prisoner spoke 1A, There was  meeting on the 21th February
when the prisoner was present.

Q Wit took place st that mecing, did the prisoner sy anything about s depart-
ing for the United Stat Y

Q. What did the prisoner te
well € try and make it appear as

ou about it 1A, He told mo that it would be
they wanted to stop him going into the States. Five
or six persons were appointed to o among the people and when Riel's going away was

ken about, the people were to say “No, No.”' I¢ was expected that Gugmen would be,
there but he was not there. Riel never had any intention of leaving the country.

A. Riel suggested that himself.

. Who instructed the people to do that 1
pl
. Was that put in practice 1—A. Yes,
P v

id the prisoner tell you he was going to the United States 1—A.
‘man of the meeting when the question of Riel's going away was brought up.

Q. In the beginning of March was there a meeting at the Halcro settlement 1—A.

T was chair-

sent when that meeting was orguniaed by him 1—A. Tho mocting
3 d Ty the prisoner, it was organized by me ; but the prisoner took
Wvartage of the meating to do whet o dul. The okject of the maating am o fotiess U
Deople of the answer the Govarnmont had givan o the petition they Tad st it

Bet  Tst March and the meeting at Haloro was there an interview bot-
ween tho prisaner and Fathor André 1A, Yon.on the Bud of Mardh.

Those notes you have in your hand were made at the time 1—A. Yes, about the
time. On the 2nd of March, there \as a meeting between Father André and the prisoner.
at the Mission.

&, 8¢ the interiew betwsen Puher A and the prisone, did tho prisonr speak
about the formation of a provisional Governm About. seven or eight Half-
reeds were there, the prisoner came about between i oo

Q. What did )u- say to Fnt]u-r _\mlrv ?—A. The prisoner was with Napoleon Vnul'f
and Damase Carrié r appeared to be very excited. He said to Fath
B i st sive on peveimio b e ale A oriacrel (T R
twelve o'clock wm,;hz
Q. What day was this ?
Q. What then ?—A. The
put the prisoner out of doors.

A. The 2nd of March.

prisoner and Father André had adispute and Father André

. \\ hat took place at the meet
sixty men arrive there, all

at Halcro, what did you see >—A. T saw about

ed, with the prisoner.
Q. What day was that 2—A. The fourth of March,
Q. Were these men armed ?—A. Near
Q. What did y hat moeting was for the purpose of meetng the Engli
e st Canadians, Wkt T e e coming with arms, I asked them
what they wanted, and I said the best_thing they could do was to put their arms in
waggon and cover them up so they would not be seen.

all were armed.

Q. The prisoner spoke at the meeting 2—A. Yes.

Q. What did hosay ?-—A, Ho sad that the police wanted {0 arest him, bt ho
said these are the real police, pointing to the men that, were with him

Q. Did you speak at that meeting 2—A. Yes, T spoke at that meeting and as
could not speak in English 1 asked the prisoner to interpret me. Before leaving i 5
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the morning the prisoner and I had a_conversation. He had slept at my place that
night. Before leaving I reproached him for what he had done the night before,

Q. On the 5th of March >—A. The prisoner came with Gabriel Dumont to see me.

He proposed a plan to me that he had written upon a piece of paper. He said that he had
decided to take up arms and to induce the people to take up arms, and the first thing was
o ght for theglory o ol or the honor of Religion nd the salvation of ur soul. Tie
prisoner said that he had already nine names  upon the paper,and ho asked for my name.
od,

T would propose a more perfect p!
holi chapel during ine g dae, o 0 b aonfamion el commuinion, and Suan SRS
our consciences told u

Did the prisoner adopt that plan 2—A. He said that nine days was too long. T
told him that T did not care about the time and that I would not sign his paper. The
prisoner asked me to come next day to his house, and 1 went and there we discussed
his plans.  There were six or seven persons there.

Q. Did you propose your plan ?
mine.

A. He proposed his pla

and then he proposed

Q. Did you decds to have the nine days ?-—A. We decided upon the nine days
prayer, that plan was adopted almost unanimously, no vote was taken upor

Q. Was the nine days prayer co
following.

. What day was that 2—A. The meeting at Riel’s was on the sixth, T think it
was on the sixth March.

ed in the chureh >—A. Yes, on the Sunday

Q. When did the nine days prayer commence?—A. Tt was anounced in_the
church to commerce on the Tuesday following and to close on the 19th 8 lowpb s day.
. Did the prisoner assist at the prayer?—A. No, he prevented people going.

When did

before they took up
Q. What hapy
were to meet to expl

u finally differ from the prisoner in opinion?—A  about 20 d
rms, [ broke with the prisoner and made open war upon him.

ned on the 19th?—A. On the 19th of March, T and the prisoner

in the situntion, T was taken prisoner by four armed me

Who wero ths srmed m A. Philip Gardupuy, David Tourond, Francis Ver-
1

mette and Joseph L s taken to the church of St Antoine. I saw some
B B v i e charos,

Did you have occasion e the cou
was brought before the coun

Q. Was the prisoner there? —A. Yes.

il after that?—A. During the night T

. What did he suy 2—A. T was brought hefore the cou
the prisoner made the aceusation ngainst me.

Q. What did you do?—

Q. What did you say, in a few words 1 proved to the coun
had made use of the moy

Q. You were acquitted 2—A. Yes.

cil at ten o'clock at night,

1 defended myself,

that the prisoner.
ent to claim the in m(lﬂnml\ for his own pocket.

Q You were in the church after that?—A. Tho.prisoner protestod against the
decision of the cou

Q. Why did you join the movement>—A. To save my life.
Q. You were condemned to death?—A. Yes.
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Q When wero you condemnel to death?—A. When I was made.prisoner I ad
O Soucuin o ot , when I was brought to the church.
Q. On the 21st of March were you charged with a commission, do you recognize that
(Bx 5)2—A. Yes,
Q. Who gave you that?—A. The prisoner himself.

Q. For what purpose —A. To go and meet the delegates of major Crozier. 1 did
not give them the dowmcut because I thought it was better not.

Q. Do you remember the 26th of March, the day of the battle at Duck Lake?—A.

Yes

as the prisoner there?—A. Yes. After the news came that the police were
coming the prisoner started one of the first for Duck Lake on horseback.

Q. What did he carry?—A. Ho had a cross.
Q. Some time after, you left >—A. Yes.
Q. You went to Prince Albert?—A. Yes.

the beginning of December 1854 the prisoner had begun speaking of his plan.
about mkmg up arms?>—A. Yes.

By Mr. Leuigvx.

Q. You took a very active part in the the political movement in this country since
69?—A. Yes, in was in Manitoba. The prisonner is my cousin. In 84 I knew
the prisoner was living in Montana. I understood that he was teaching school there, he

S s wito aad childven thece. T was aware thee wad & salisss f0 BERII Nk o
country.

. You thought,the presence of the prisoner would be guod for the Halfhreeds, for
the claims they were demanding from the Government.—

Q. In that movement the Catholic Clergy took part ?—A, e clergydi ok fake
part in the political movement but they assisted otherwise.

Yes, all the religions in the North-West.
You wero not mtised with the way things wers guing,and you thought i
necessary to have Riel as a rallying point?—A. Not directly, not q

Q. You sent to bring him?—A. A committee was nominated n\d it was decided to
send the resolution to Ottawa. We did not know whether the petition was right or
whether we had the right to present it. We were sending to Ottawa and they were to
pass Riel’s residence. When the time came we saw that we could not realize enough
money to send them there, and the committee changed its decision. Delegates were sent
to JIr. Rie to speak about this petition and they wero to invite him into the country §
they thought proper.

Q. Did the prisoner object to come>—A. T don’t know.

Q. Who were the delegates sent by the committee >—A. Gabriel Dumont, Michel
Dunmas and James Isbister. The prisoner came with his wife and children and lived with
me about four mont!

. A_constitutional movement took place in the Saskatchewan to redress the
grievances?2—A. Yes.

Q. The Hali-breeds of all religions took part 2—A. Yes.

Q. The Whites 2—A. Notdirectly, they sympathised very much with us. The Whites
did not take direct action in the movement but sympathised greatlywith the Half-breeds.
The witness is asked during what lenght of time the political movement lasted and he

Q. The clergy of all denominations >
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said it commenced in March 1884 and continued until February or March 1885, He
said that the prisonr after having lived about hree months at bis place went into bis
own house that he thinks was given to him by The witness is asked if
in September the prisoner wanted to go, and ‘the s My e Jnows that
the prisoner spoke of going, but he never believed he wanted to go. The witness
is asked about what date he ceased to have friendly relations with the prisoner, and
he says about twenty days before he took up arms, which was about the 18th
Maroh, The witnes is asked if in the month of February, he thought il
couldbo useful to their canse, und he says t month he thought that i he
acted constitutionally he would be useful t cause, but that as soon as he heard
that the Government had refused the S cuimed, that be

he had no more confidence in him as a leader in a constitutional w llxv witness
B N i i that hoving loat canfdemoe in tho priscas. be ngrénd Wil
him to deceive the people and make them believe that he wanted to go when he knew he
did not want to leave the country. me and asked him to do

!

fovernment, and
. Gaguon would b w08

that he thought, that at that time the
‘meeting, and it would bri i 5

witness is asked, * In other words you wanted to puta f pression on Mr.
Gagnon s0 as to obtain & good result for Mr. Riel.” And the witness answers : “No,
not at all. The ke if bo knew the prisoner well, and hosays yes

ith him

any movement with the prisoner. 1 ke o did
this case, if he did not start with P tatts s P osayuyn Hesissihithe
participated in that movement as long as he thought it was constitutional, but as soon as
he saw it was not,

e witness is asked if subsequently to the rebellion .nml ()n- abandonment that he
madein 1370, if bo wes oot appointed Miister of Agrioltu he says in 1875 he
was appointed Minister of Agriculture. He is asked if he was uot looked upon as one
of i leaders of tho Halfbreods of the Saskatchowan, and he says he was looked upon
as one of the leaders.

The witness is asked if Father Fnurumml did not want to stop Mr. Riel from acting,
and he says it may be so, but it is not to his dge
The witness says there was @ meeting on th ar o knows Father
André spoke there, but he could not say if 1B ke the prisoner to |r1mmv, and he says
he may have said so.
he witnest iz sked if aboct that time, in februm
2t which the poltieal situation of chewan wis d.mm«u
knows of one on the that at
it el
he can swear that at that dinner it
e and the rofusl ofthe Government to
ot disvee, id St Yo hin. knoul«lw he does
mlmm! xprek"! at that. le witness says that he had
very frequent occasions to meet Riel, conversing with march 1884 till the
moment they disagree
The witness is Mked if the prisoner ever told him that he considered himself a pro-
phet, and he says yes.

e witness is asked if after the meal something strange did not happen, if there
Was 10t a question of the spirit of God between the witness and the prisoner? The witness
says it was not after a dinner, but it was one evening they were spending the night to-
gether at his house, and there was a noise in his bowels and the prisoner asked him if he
heard that, and the witness says yes, and then the prisoner told him that was his liver,
and that he had inspirations which worked through uvery part of his bo

‘The witness is asked if at that moment the prisoner did not write in a book what




99

B8 vas ioapird of, and the witness answers that e did not write in a book, but on a
shect of paper, he said he was insp

o s adot whother o svor Hoiard At petaiond speak of his internal policy
in the division of the country, if he should wuw.\l in his enterprise, and he says yes.
says that after his arrival the prisoner showed k written with buffalo blood and
tho witness said that the prisoner i that plxm i e taking England and Canada,
he would divide Canad e the province of Quebee to_the Prussians, Ontario to
the Trish, and the oW 1 Torinon e vt s different parts between the
European nations. He says he dw not remember them all, but the Jews were to have

t. The witness ks he also spoke of th
He says that he thou bt tHo wholb ‘world abould ave
was to have Quebec. The witness says that since 1884 there was a committee
called a council. The witness says he was one of the members of that committee or council.
He was only one ord t drew Spence was President,
He was an English Half-bre F condemned him to death and liberated
him mer lomeniin . place in the counc

b itz io aakod i B refused that poniion, and. b sys e il ut s SN

that he accepted it, but it was only to save his life because he had been condemned to

ath. The witness is asked if he was present at the meeting at Prince Albert, and he
says hie was not the was outside, | . The witness says that before
the battle of Duck Lake he saw Riel going x about a foot and half
long, that the Crucifix had been taken out of the next church, near by. The witness is
asked if it is not true that when there was a question in the Saskatchewan of the police,
the character of the prisoner changed completely, and that he became very excitable and
even uncontrollable, and the witness says that whenever the word pnl!cc was pronounced
he got very excitel. The witness is asked if at the ti in the district that
500 police. would be sent o answer the peition of the HalEbreeds, s cnmcm did not
become very oxcitable, and ho says that afer that he did not see mer, but before
that, whenever the word vas pronounced he got < that what
he said here was about \'!u- month of Jan r nml \Il)UIll that time
Captain Gagnon passed in the country and xtuppu n the prisoner’s house to inquire what
was the rond of St. Laurent, and the only the prisoner’s wife and Mr. Dumont in
the house, and when the prisoner came back and was informed that Mr. Gagnon had been
there, he got very much excited, and the woman could not explain it, what Gagnon had
stopped there for, and he got very excited, and the population generally got ucncd too. He
does not know whether those policemen had their uniforms on or not. He says he cannot
say at what date that was that Gagnon passed there, but he says he heard of the 500
country only after arms were taken up. The witness says that one

Barracks and was released w
influence, and he says he does not know what m!lm‘l e he could exercise, he says that at
any rate he has been put at liberty since. The witness came to Regina to give his evi
dence in this case.

Examination of Mr. Ciarves Nouiy continued through the interpreter.

The witness is asked if the council which he spoke of a while ago and which was
resided over hv M. Audrew Spence, was the sume s that whishiecndemnad EESEY
death, and he
 Tomon mcmmov That is, the old council was not the council that
condemned him to
ens sty that the Council that condemned kim0 Geath wak ot ks AN
was called ex ovi
Vitness is asked if prisoner had separated from the clergy, and he says completely
He says the Half-breeds are a people who need religion. Religion hasa great influence on
their mind. The witness is asked if without religion the prisoner could have suceeeded in
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bringing the Half-breeds with him, and the witness answers no. It would never have
ol Iftho prisonr ind no: mads Kinself apposr as & prophet, h would novex
have succeeded in bringing the Half-breeds with him
By Mr. Lemieus, recross-examination.

isoner did not lose a great deal of his influence in
says that at the

The witness is asked if the pri
that way by the fact that he lost the influence of the Clergy, and he
time he goned infiuence by working aguinst the Clergy and by making himself out as a
prophet. The wi ked if he means that the people did not have confidence in

S Sa3s oo, bot he says they were ignorant. and he was taking advan-

v, s
tage of their ignorance and their simplic

g,

Tiowas SANDERSON sworn, examined by Mr. Robinson.

There is & paper which has not been read yet and which was proved by the witness
Jackson. It is dated 15th May, Tt is addressed to General Middleton.

Major-General Frederick Middleton :

General—I have received only t ours of the 13th, lmc our Councl havo
dispersed_ T wish you would let. them t\\nv‘t and free. T hear that presentiy you are
BREEE L & 2% (o Putichs, who s going to reosive mo! T will go to full Geds
will.

(Signed),
LOUIS “DAVID” RIEL, e ovid.

15th"May, 1885,
Mr. Justick Ricmarnsox.—Was that document proved ?
Mr. Ostr.—It was proved by Jackson, no 19.
.\(r Ronnmx —Q. T believe you are a farmer living at Garrot River settlement ?

Q o you remember the 20th of March last, do you remember that &
ot exactly remember that dat

Q. Well, do you remember Gordon coming to you ?—A. Yes.

Q. About when was that ?—A. T think it was about the 20th. T don’t exactly
recollect the date.

Q. Was it at your house ?—A. At my father’s house.

What did he desire you to do 1—A. To go with him, to conduct him to meet

Colonel Trvine.

Q. He wished you to go with him, to conduct him to meet colonel Irv
Yes.

—A

Q. Where was colonel Trvine represented to be coming from *—A. Coming from
Q\l’Appelle
And wha were you to do, to show Mr. Gordon the way I—A. He did not know
the way and requested me to take him through the woods to avoid the rebels,
as T possibly could to

Q. How far were you taken —A. To Hoodoo, awa
secure his safety and the safety of the despatches he carried,
He was caying despatchos, and he wished you to take him through the woods
4o avoid the rebels 1A
Q. How far did you go with him 1—A. To Hoodoo.
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Q. How far is Hoodoo!—A. About fifty miles,it is between Batoche and Humboldt.
Q. When did you get there I—A. About noon of the following day.

. What did you find when you got the
then in charge of Hoodoo station,and another
come there with a load of oats.

e 1—A. I found Mr. Woodcock who was
an whose name I don't know who had just.

Q. What do you mean by a station, i it a mail station —A. A mail stopping place.
There were also two other men with slighs loaded with flour ‘and goods, for Carlton, T
think they told me.

Q. For whom !—A. I think for the Hudson Bay Co but T am not positive.

Q. Who were the menl—A. Mr. Isbister and mmh»r 1 think who was called Camp-
bell, T have seen the man often before, and I think that i

Q. What happened while you were there 1—A. On towards the evening while I was
out washing about the store, I saw two Half-breeds as I suppose, coming along in jumpers
and. T stepped insido and told Woodooek the rebels wore coming for us and went out,
again and finished my washing and then they drove up to the door, drove up along the
road, got out of their jumpers and walked into the house m.d T sakced thsin w1ikh Wi

Batocbe, und they said nothing wuch, and T asked if M. Rl wus taking
and they said that they had got some, and I asked if they were getting  good
Boal of Bour and he said they wero gofsing a good deal, and T sat down 10 supper and
they went on conversing among themselves.

What else took place that you remember I—A. At supper a few more came in. T
said “ gotting pretty thick, I guess I will go outside and sce if there are any more out-
side,” T went outside and found about twenty or twenty-five armed men, and returned
and finished my supper.

Q. What did you do next 1—A. There was one stepped up and said he had a letter
for Woodeock. T handed him the letter, on a small slip of paper, and he read it, he handed
it to me to read and T think it stated that : We have been told that you are going to fur-
nish the police now coming up with hay and oats, if you do we will consider you a rebel.
Signed Garnot.

Q. Well what clse was said or done —A. T said they hadu't ought to consider him
robol a all, that ho was imply perfor duty and if Mr. Trvine had orders to et
hay and oats there, he would certainly have to give them to him and that Idid not think
thay should consider him o rabe] on such grom enemy to them, with the idea
probably of them getting or leaving them ther anyway they had to take him
pmom ’\ml take him to Batoche, and T spoke up in his defence and they said they
were going to take me also.

o ey aae g oo ok
Q. Now was there a Mr. Isbister there ?—A. Yes.
Q. And they took you both to Batoche ?—A. Yes.
Q. When did you get there >—A. T should say about 11 or 12 'clock, T am not.

positive.

Q. How many went with you?—A. T think there were either seven or eight in my
sleigh and about the same in Woodcock’s

Q. Armed ?—A. Yes.

Q. What did they do to Mr. Tsbister >—A. T don't know, he was loft there when T
came away.

You don’t know whether they took his freight or not >—A. T saw him next day.

in Batoche, and I think they did not, but T am not positive.
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Q. You got to Batoche about twelve I think >—A. T did, about twelve.

Q. And what happened there >—A. [ was taken out of the sleigh and taken into the
church.

nf them. |

Q. Whom did you see there 1 —A. Well T was not acquainted with an
knew one was Gabriel Dumont, T had seen him before and knew him by

Q. How many did you see >—A. T should say about 300 around e st
in the church that night.

Q. That was the 21st >—A. I think it was the 21st.
Q. Were they armed >—A. Nearly all that T saw were armed.

Q. Were they all Half-breeds or any of them Indians >—A. Some Indians and some
Half bmd& It was after night and I could not rhstv“gulxh then

How long did they keep you ?—A. Dumont. got up and made w specch of some
lmgt.h T should say it took him about an hour, and afterwards an Indian got up and

o speech tha aste about hlf an hou, and then there werea good ok of talking
and they took us away to the council ho

Q Near the church ?—A. A little up the road from the church
T

Q. What happened when you got there ?
Jowee sory, some cating and some talking and so
Riel cas

here were several men around the
and they kept me there till Mr.

Q And what did he say or do ? was then conducted upstairs as T suppose
i e R e e

Q. Were they sitting as a Council around a table >~A. I don't know, they were
sitting around the table and around the house in all shapes possible.

Q. Was any body acting as Secretar,
Garnot was acting as Secretary. Mr. asked me what T was about, and I t

did not know what he meant. $a7 what are yoi about? aod T mys T da's know
what you brought me here for.” Says he, “where d ome from” I said I come from
Garrot river. He says “I consider you my enemy,” and I says “allright.

. Yes, one whom T afterwards an as
i

Q. Well, what more >—A. He asked Mr. Woodeock some questi
positive what the questions were, that s all that was said to him till m

Q. What took place in the morning > A. orning T requested an interview
with Mr. Riel and he gave me one. | uml b what 1 was bmn;,mlhvw for, what ho
agai an enemy, an
er as his on
B o o = ans b 72 tho maovement booe he tusk up rme
and when I left there they did not know he had taken up arms and I said as far as I
s concerned, T was nok s eneny although T would not take up arms to defend hi 3
and I thought' my best.plan was to_ make some way to_get out of there if 1 possib
ld, for I was in a bad bo: s then taken to a house that I was mhl Allel\nul\h
B S, whero T found other priscners

T am not

Q. And what took place then 2—A. T don't just recollect everything that took
‘place there was so much.

Q. Well, what conversation had you with the prisoner ¢-—A. With Riel 1

Q- Yeu—A. o cumo and asked o dow that forenoon, LUk itwas n th forenoon,
and he wanted me to speak to him. He asked if 1 ki there w
and T told him T thought there was, but T was ot sure, nnd ho sui
were 500 coming, and he asked me if 1 thought it w

was, that T thought there was 500 coming, he asked

any police_coming
1o ) oo told s
true, and I told him T guessed it
£ T thought there was. 1 forget
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now how he mentioned it, any way a deputation o settle his grievances was coming with
them and T told him T thought they were coming, something to that effect, tha they
wexs coming 0 tey o sttle this rebelion.

Q. A deputation was coming to try and settle this rebellion —A. Yes,

Q. You mean the 500 policemen were the deputation -—A. No, T meant that there
were other parties with the 500 policemen.

Q: Now did i talk to you about his griovances and what they were,or anything
Q. Well when did he, n‘ st any time A, Ho did aftr the Duck Lake bttle,and I
think the day before, I had several conversat ith Mr. Riel. I could not just recoliect
wha ho uid, o o all to me abous e aftar the Diak Tebe el st 18
the day before,

else

Did he speak aboy
state positively what he i
things, T don't exact]

Q. Were the,
xpokemn of.

v what were the grievances !~ A. T could not
evances, there were three grievances and other
rootllot what tha ccvsrsufion Wik

¢ general grievances or personal grievances 1—A. General grievances he
Q. Well what took place next how long wero you kept thero—A. 1 think I was
kept R Batoche, T am not_positive.

Q. And what hﬂpp/‘m*d there!—A. Till the dny hefore the Duck Lake fight, and T
was then taken to Duck Lake.

Q \\'.u\ an armed guard t—A. With an armed guard.

Q. And ou put there
loast T s Sntobensd 1w Mvchelle

Q With ather pisonars 1—4. Yo
kins and Mr. Wo

A. In the upstairs of Mr. Mitchell's house, at

Mr. Peter Tompkins, Mr. Lash, William Tomp-

dy of th
saw them leaving Batoche and goin

Half-breeds and so on coming
to Duck Lake the night pre-

Did Jou e the people com

Q
to Duck Lake
viou

Q. About how many 1—A. I should say between 400 and 500.

Q. Was Riel with them —A. T did not see him.

Q. Did you see Riel at Duck Lake I—A.
Q. When?—A. Before going out to the battle, and coming back from it.

Q. Did you see him actually going out to the battle?—A. Yes, I saw him going
out of the yard towards where the police were co

Q. With others-—A. With about between twenty and thirty men.

(. And you saw him coming back from it ? es.

Q. Well, when he came back did you hear him say anything —A. T heard him
spealing but T could not anderstand him for he spoke in sither French or Cres, T could
not say which.

Did he come and speak to you at all—A. He did, after speaking to them ho
came upstairs and brought up Charles Newitt, the wounded man.

Q. What did e say about him —A. He told us it wasabout the best thing he could
do with a wounded man, that he thought we would take better care of him than his own
‘men would, and I thanked him for bringing him up to us, and he then went down stairs,

Q. Did he tell you anything about the battle?—A. Yes, he did. After he came back
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1 asked him how many were killed, and he said nine and he thought there were more, but
nine were left on the field, he thought a good many sent away on the sleigh.

Q. Did he tell you anything else, about the battle 7—A. T asked him who fired first
and he said the police, and he said afterwards he then gave orders to his men to fire, three
distinct orders.

Q Did o my how o et arders?-—A. «In the nameof the Father Alnighty T
Sommand you to fire” was the first time. T think those are as near the words as

BRI 1 itk 1o mid the second tims, “1n the name of Ohr Saviour wha

ed us L eommand you to Gro,” and the third time in the nawme of the. Father,

Son and Holy Ghost T command you to

Q. Then how long did you remain at Duck Lake >—A. Till next day.

Q. And where were you taken then?—A. I asked Mr. Riel what he was goi
do with the dead bodies Ll\e (lny of the battle, and he told me that he did not know |hs,t
they would consider. I said he ought to send some word t Crozier, and let him
Know and allow him to come and take away the bodies, and he said that he would consider
the mlt(er and see his cow Afterwards he came back up there and 1 asked him what he

to do and he said they were afraid to send one of the men for fear Major
Crozier would keep him prisoner. I told him if he would send me I would come back
aud give mymlf up again.us o pisoner, and o said b would considr it and hi afer
weards concluded to send one of the men and then finally he came himself and told me he
would send me.

Q. Did he give you any letter to take Yes,

Q. Ts that the letter he gave you (showing witness a paper) -—A. Well, T could not
say for I never suw the letter only while he was writing it, so that T could not actually
give any evidence on the letter, I could not swear to it.

Q. You could not identify the letter or swear to the letter ! — No, I did not see
it afterwards.

Q. Did you give the letter -—A. T did.

Q. To whom 1—A. To Major Crozier.

Q. Andwhathappened then 1—A. The next that happened I vasdetained by the polico
then and was not allowed to go back as I had promised to do to Mr. Riel,

Q. Did you assist in bringing the dead from the field -—A. Yes.

Q. Well, did Riel ask you any question after coming back from Duck Lake at all 1—
/A, Yes, ho asked mo sbout the palice. Ho had requested while going with his messago
to tell thepeople, the volunteers, that he did not wish to fight them, that he wished
e dterwards help him to estab)
went back to Duck Lake I told him I liad told the people this, which
him also that T was taken prisoner by Major Crozier, und put into the clls, which was
true, and that T was afterwards taken to Pri t by Major Crozier, that the
volunteers there kicked because I was taken prisoner, et it e afraid to
stay and left Carlton and went to Prince Albert. That was lies also.

as alie. T told

Q. That is the information you gave Mr. Riel -—A. That T gave Mr Riel.

Q. And then what happened to you 1—A. Before giving g bim this information, e
asked me about them and I told him that I In\xl refused to tell th about them
‘without he told me whether I was to go back to the ]lrxsnnvn, and whether T would be
llowed to 0 a¢ larg, o fr, and b smid 1 ol b allowod o go fron 0 then | spun
him a little yarn.

Q. Who wrote this letter you took to Major Crozier t—A. T could not say positively,
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Mr. Riel was writing o was M. Garnot and they had o great time getting up tholtter,
so I don't could s

0 Wi s o sasn b . st Ama 1=k iy (SRR many of them and.
destroyed them.
Q. They wrote more than one hefore they got one to suit them ?—A. Yes.

nd finally hoy finished ono snd guve it to you?—A. Yes
r. Greenshields.

Q. At the time you were taken prisoner did Riel take any part in it 7—A. No,
1 did ot see hir

Q. Tt was only after you been had taken prisoner that you saw him ?—A. Yes.

Q. Now, at the timo you spoke to him regarding th formation of a government, did
v & goveenment he propotéd (armmg'—A Yes, he

i« to divide the country into seven parts, one part was to be for the C:
2 white ssiieck, one seventl, another oventh for the Tndiuns, anolbi Sove Tl
Half-breeds, and he named over what he was going to do with the rest, I don't recol-
lect the names of the people.
Did he tell you I|e was going to give over olhcr sevenths to other nationalities,
the Poles, Hungarians and Bavarians and Jews ?—A. He did not.
Q. Did you hear him say anything about giving a portion of it to the Germans ?—A-
No, not to my knowledge. He named over, I think it was three-sevenths of it was to
Temain to support the Government.
Q. That was for himslf, T supposa 1—A. Yos, I suppase, for the Goverament e
was aliout to establi
Q. Now, that wns about the extent of the conversation with him regarding this
Govermnent i—. hat was about the extent o
o did not say anything about expestng assstance from, foregn, povers in his
iatdine? 4 o
Q. Did he talk to you nnthmq about religion ?—A. Yes.
What did he tell you about, that 7—A. He told me he had cut himself loose
from Rome altogether, and would have nothing more to do with the Pope, that they wero
Dot going to pay taxes to Rome. He said if they still kept on with Rome they couid not
agree with the Canadian and white people who came there to live, because their Govern-
ment would have to keep allProtestants out of the country, if they kept on with Rome.
Q. That i, i the Riel Government kopt on with Rome they would have to eep all
Protestants out of the country ?—A.
Q. And abandoning Rome they would be able to allow Protestants to come into the
country ?—A. Yes, that is what I understood from hi
Q. Well, did he mention anything to you of who was to succeed the Pope?—A. He
did not.
O Did h tell you he was going o play Pope for the North-West Territories P—
A. He did nof
Well, @il o explain to you any of the principles of the religion that he was
founding?—A. No, by the way he spoke to me, the religion was just the sume, any.
more than he had cut himself Pl Pope.
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Roerr Jerrersox sworn, examined by Mr. Casgrain.

Q. Tn the courss of this ask Spring, T eliovo you wero in Poundmaker’s reserve,
were you not ?—A. I w

Q. In his umpi—L Tn his camp.

Q. About what month ?—A. The end of March and April and May, I don't believe
i iz of May though.

Q. Last?—A. Yes.

Q. Who is Poundmaker —A. He s one of the chiefs of the Cree tribe.

Q. Had he a band of Indians with him ?—A. "He had a band of Tndians.

Q. A large band ?—A. Yes, he had a large band.

Q. Do you resopase thi ntar (No. 18), and i s where did you see it?—A. Well,
T have seen it twi

Q. Where dld you see it the first time ?—A. T saw it the first time in the camp, and
the second time it was in the camp t0o.
Q. it twice in the c:unp‘—A Twice in the camp, yes, once after the
B a0 e tho otbar betor
Whose hands was it in the first time you saw it?—A. It was in the hands of
Poundmaker.
Q. And the second time?—A. The second time it was in the hands of Pound-
maker's wife.
Lo did 1 g thers, 4o tho caa, Poundmaker's hands ?—A. It was brought
in by Delorme and Chi

Q. What was his Christian name, do you remember ?—A. I could not say.
Q. He was a Half-breed ?—A. He was a Half-breed, yes.
Q From where?

Q. Chici-cum is an Indian, is he not
Q. Do you remember the battle of Cut Knife —A. Yes
Q. Was this before or after the battle of Cut Knife ?—A, It was before considerably.

Q. Was it after the battle of Duck Lake?—A. Yes, it was after the battle of
Duck Lake.

Q. When was the battle of Cat K A. T could not say the date,
Q. About what time?—A. About the beginning of May.

fought ?—.

Examined by M. GREENSHIELDS.

Q. Was Poundmaker reading this letter at the time that you saw it in his hands ?—
A. No, he was not.

Q. Do you know whether he can read or not 7
Q. Does he read English !—A. No.
Q. Does he read French ?—A. No, nor French, he does not read at all

A

. Tdo.

@, Wiat wis b doing with th lotter when you saw it in bis hands I—A. The
letter was brought to b

Q. Handed to lum ,,L Yes.
Q. In your presence I—A. No.
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Q. Did you see it brought to him ?—A. No, T could not say that I saw it brought

to

Well, how do you know that the letter was brought to him —A. Well, every
one said n was brought to him.

& But you don'sknow anything about it youre —A. 1 beg your pardon,  know
it was brought to him, he said it was brought
Q. Who said so —A. Poundmaker.

ut you don't know

Q of your personal knovwledgo it vas brought tobim 1—4. No,
1 i ot e brought to }

Q What was b doicg with t6whe yom sew 16 s bl et 8 looking at it
as a matter of curiosity, or what !—A. No, I believe he was going to put it away.

Q. Did he know what it was 1—A. Yes, he knew what it was.
Q. He knew it was a letter, eh?—A. He knew it was a letter.
Q. Did he ask you to read it for him?—A. No, he did not.
u ko yourself, now, whoro o got that leter how ho go it of your own

porsomal knowlodge, 1k what'he told you or anybody s old you, but “of your own
personal knowledge I—A. No, Idonz

Q' You dost kuow any lhmg about it, do you 7—A. No.

Q. You don't even know whether it was intended for Poundmaker or not, do you ?
—A. "Not of my own personal knowledge.

Re-examined by Mr. CAsGRAIN.

Q. Was this letter read to Poundmaker >—A. Tt was.

Q. By whom ?—A. By the man that brought it.

Q. Was it interpreted to him ?—A. Tt was interpreted to him.
By Mr. G

mELDS.

Q. How do you know it was read to him ?—A. T heard them read it,

Q. Where were you when it was read ?—A. T was there when he......

Q. Do you understand French 2—A. T don’t understand very much of it.

Q. Did you have the letter in your hands >—A. T did, yes.

Q. Was it read in English to Poundmaker or in French, or how, or German, or what?

—A. Tt was translated for him I believe, it was read in French first, I am not certain about

it though.

Q. How do = know it was translated to him ?—A. Well, T heard what was called
a translation of it.

Q. What were you doing about that time ?—A. T was listening.

Q. Now, how do you know it vas tranalated if you nover read the leter —A. T
never said I never read

Q. Well, did you read it >—A. T did read it.
Q. Before or after it was translated ?—A. After this.
Q. After it was translated >—A. After it was translated.

s hear you read it now and tell us what s in it >—A. But I have heard
your el
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You said you heard that translated, because you understood it, now let us hear
what that letter means, not what anybody told you or what you heard, but we want to
know what your knowledge of the contents of that lettes A. (veading the letter as
e o nee we Srota.to you, importan events have oceurred, tho Holfbreeds
and Savages and Indians of Fort Battleford and vieinity, since we wrote to you important
events have occurred, the Police came to attack and we encountered them. ~God has
given us victory ; 30 Half-breeds and 5 Crees have sustained the battle against 120 men,
‘After thirty-five or forty minutes of fire the enemies took flight. Bless God

Q. Now, did you read the letter before it was translated in language to Pound-
maker >—A. No, I read it afterwards.

Q. And he read it in French first of all to Poundmaker and then afterwards in
English i i Ooe T ik e read it in Proush st bub T avu nok
sure.

M. Justicr Ricuanpsos.

Q. Do you understand Cree >—A. Ob, yes.

& Rowtxsox—I think, your Honor, that that will be the lust witness for the Crown.
T am not quite sure till to-morrow, and, of course we will adjourn now, it being 6. o'clock.

Court here adjourned till 10 A. M. to-morrow.

Faaxs Aue Axont, svors, examined by M. Liwox. Mr. . R. Manosav being

wm is your name in religion?—A.
speak in French. T understand the English ver
different, matter.
Q. You are the Superior of the Oblats in the district of ... I—A. Carlton.
Q. For how long I—A. Since seven years.

Since how long have you heen livimg in the country 1—A. T lived in the country
since 1865, in the Saskatchewan.

Alexis André, Oblat. 1 would prefer to
well, but in speaking it, it is quite a

Q Do you know the population aud the lubits of the people—A. For twenty.five
years T hnve lxeen continually with the Half-breeds of the insk;\u'llcw&n above and below,
s Wik the sasme population io. Dakota for fonr your

Q. You have been with Haltiroods Catholios and Protestants !—A. They were
mixed up in the colony, and I kne ey TR of e Dol an et
BB oih Gt had & grest aay Frionds among the Protestanta,

Q. Do you remember 'S4 and '85. Do you remember the events of those years I—
A, Yes very well.

9 Do you remenber tho ciroumstances under which the prisoner cue into the
Saskatchewan country in mber v

Q. At that time Lhere was an_agitation in the Saskatchewan about certain rights
the Halfbreeds claimed they had against the Federal government 1—A. Yes, about three
months before there was an agitation among the English and French Holf-breeds.

State what were the claims of the Half breeds toy
—A. At first I did not know what was the cause of the

Q. Afterwards 1—A. After, we knew from Ha
Riel.

Q. And finally Riel came into the country —A. Yes.
Q. In what month—A. About the 1st July 84.

£-hreeds that they were going to see
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o3 Ductng tho sk mouths hat be was
n going on Yes
i roods aoi a¢ Prision A

the country was there a constitutional
igs held amongst the French and English
heow 4t Wit meeting at which I was present myself,

vou know that resolutions were passed and sent to the federal authorities !
—A. T did not know that resolutions were passed at the meeting.

Did you know of petitions and requisitions being sent to the federal Government 1
—A. At that time T did not know of any, only of the meetings and the spee

At the assembly you were at, did you take part 1—A. No, T was there as a spec-
tator and did not speak.

Q. You did not take any part ?—A. No, I was only there as a spectator.

Q. Did you yourself commu;
time !

cate with the Dominion Government —A. At what

Q. T mean in regard to the rights and claims of the Half-hreeds 1—A. Yes, I com-
ated.

Q. At what time —A. I am not sure at what time, in 1882, I did communicate.
Q. Since that have you communicated 1—A. Not directly.

Q. How did you communicate 1—A. T communicated directly in regard to Riel.

Q. Can you tell me in what manner you communicated —A. T communicated in
December, when Riel said i wanted to go’out of the country Dosais SRR agitation
that was existing in the cos

Q. Did you communicate after that 1—A. No, I communicated after the rebellion.

Q. With whom ?—A. The Minister of Public Works.

Q. Sir Hector Langevin 1—A. Yes, asking help for those who were in distress.

Q. What were the claims of the Half-breeds!—A. Since when, you must distinguish.

Q. From 1884 till the A. Since the arrival of the pri-
soner in the \:mmtry

—A. Tt would be difficult to tell that, they changed from time to time since

i prisoner.
arrival 1—A. They demanded patents for their land, demanded front-
ion of the taxes on wood, and the rights for those who did

me of the rebellion &

not have serip in Manitoba.

Q. n what way did the Half-breeds put forth their rights hefore m arrival of the
prisoner 7—A. By public meetings at which I assisted several times myself.

Q. Did you take part yourself 1—A. Yes, at all those meetings.

Q Were communications made with the Doninion Government, resolutions snd
potitions I—A, I remember three or four times that there w

Did you get, any answer to your communications 1A TCiak e e

answer once, perhaps we received an answer once.

Q. Was the answer favourable I—A. No, it was an evasive answer saying they would
take the question into consideration.

Q. That was the only answer to a number of communications *—A. Yes, T know of
another communication made by Monseigneur Grandin to the same effect.

Q. Did he get a favourable response 2—A. No, T don’t know of any.

Q. Do you know if there was any answer sent to Charles Nolin, in regard to a
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potition sent to the Government ?—A. 1t was in regard to those meetings, T was
Taaking reference, T only know as to one answer.

Q. Finally after these petitions and resolutions had been adopted at the public

cetings and sent to the Government, was there a_change in the state of things that
existod then ?-A. The silence of the Government produced great dissatisfaction in the
minds of the people.

Q. o day ar the people in o better postion than they were before in regard to
the rights they claim ?>—A. They have not yet received the patents for their lands on
the South Saskatchewan.

Ma. Otn I must obect to thisclssof questions being introduced. My learned
riends have open: o of treasonjustifed oy by tho usaaity of the prisoner, nd
Qe ate nov seaking 0 > justy armed rebellion for the redress of their grievances. Thes
two defences are mcmmst(‘m, one is no jusification atall Wo aro willng to alow it

havo gone as for as 1 foel they should go. We allowed

them to describe documents which they have not produced, and an in riking )
that they might not be on.xmnmd S (it A et of the/ positiom might ba fairly
given to the jury, but it is not evidence, and if my learned friend is going into it in
detail, I think it is n\uec&mnnblm

His Hoxor Mg, Justics Ricuarnsox.—Supposing they are going to produce these
writings.

Mg, Ostzr.—They could not be evidence, they would not be evidence in justifi-
cation. That is admitted. n e be possible for my learned friend to open the case
on one defence and direct
any defence in lav and ehould nat be gon
s given in evidence we will have to answer it in many particulars, and then there would
bo e question of justitying the policy of the Governn

His Hoxor M. Jusrick Ricnaznso

—It would be trying the Government.

Ma. Ok Tt s a8 it were o counter clam against the Gor that is
not.open. ¥ person on a trial for high treason. We have no desire to ‘sdaly it
my B 106 conaecs 60 sy sach an isene as that heve,

B T do ot vant to justity the roballion, T want to show the state of
hingsin the countey 80 a8 to show that the prisoner was ustified in coning into the
country and to show the circumstances under which he came.

His Hosor Mg. Justice Ricnarpsox. — Ha

you not done that already.

M. Lewevx.—I have perhaps to the satisfaction of the court, but perhaps others
may not be so well satisfied.
Mr. Oster.—If you do not go any further we will withd

aw our objection.

Mg, Listsux.—I want to get further facts, not in justification of the rebellion but

to explain the circumstances under which the accused came into the country. 1f T had

a right to prove what I have already proved a minute ago, T am _entitled to prove other
B F ae Fight o minuto ago, T should bo allowe £ pat similar questions now

His Hoxor M. Justick Ricnarnsox.—The objection is not urged until you had
gone as far as the Counsel for the Crown thought you ought to go.

Me. Lesigux.—It is rather late now to object.
M. Oser.—I warned my learned friends quietly before.
M. Lisrevx.—Well, T will put the question and it can be objected to.

Q. Will you say if the state of things in the country, the actual state of things in
the conntry, in 1882, 1883 and 1884, and if to-day the state of things is the same as in
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